

Conference on

Impact of the Internal Palestinian Political Split on the Rule of Law: Legal, Political and Economic Perspectives

Wednesday 28 May 2014

**Birzeit: Hall #243 - Institute of Law – Birzeit University
Gaza: Al- Mathaf Hall**

Conference Goals

1. Explore the current context of the rule of law in Palestine by investigating aspects of managing this principle in light controls and provisions set by the Palestinian legal system.
2. Cast light on the reality of public rights and freedoms and nexus to the principle of the rule of law, exploring how compliant public authorities in the Gaza Strip and West Bank are with relevant controls and parameters in their relationship with addressees of the law.
3. Examine reflections of the internal Palestinian political divide on the principle of the rule of law in the Gaza Strip and West Bank in selected areas.
4. Highlight the institutional role and practices of law enforcement agencies in tandem with the rule of law principle.

Note: Each conference session includes a presentation of conclusions identified by authors of the book entitled “*The Internal Palestinian Political Split and Reality of the Rule of Law in the Gaza Strip*”.

The Conference sessions will be held in Gaza and the West Bank at the same time via video-conference.

Simultaneous translation will be provided.

مؤتمر

أثر الانقسام السياسي الفلسطيني على مبدأ سيادة القانون "معالجات من منظور القانون، والسياسة، والاقتصاد"

الأربعاء 28 أيار 2014

بيرزيت: قاعة المؤتمرات "243" - ملحق معهد الحقوق - جامعة بيرزيت
غزة: قاعة فندق المتحف

أهداف المؤتمر

1. تفحص واقع مبدأ سيادة القانون في فلسطين، من خلال الوقوف على مظاهر التعامل مع هذا المبدأ، في ضوء ما جاءت به المنظومة القانونية الفلسطينية من ضوابط وأحكام قانونية.
2. إلقاء الضوء على واقع الحقوق والحريات العامة وعلاقتها بمبدأ سيادة القانون، ومدى تقيد السلطات العامة في قطاع غزة والضفة الغربية، في علاقتها مع المخاطبين بالقانون، بضوابط هذا المبدأ وتفاعلاته المختلفة.
3. بيان أثر الانقسام السياسي على مبدأ سيادة القانون في قطاع غزة والضفة الغربية، ضمن موضوعات مختارة.
4. التركيز على الدور المؤسسي لسلطات إنفاذ القانون وممارساتها، بما يتماشى ومبدأ سيادة القانون.

ملاحظة: تتضمن كل جلسة من جلسات هذا المؤتمر عرضاً لنتائج وتوصيات توصل إليها الباحثون ضمن كتاب: الانقسام السياسي الفلسطيني وواقع سيادة القانون في قطاع غزة "معالجات قانونية مختارة".

تعقد وقائع جلسات هذا المؤتمر بالتزامن بين كل من الضفة الغربية وقطاع غزة عبر نظام الفيديو كونفرنس.

تتوفر ترجمة فورية.

Conference Programme

10:00 – 10:15	Registration	
10:15 – 10:45	Opening Session	
	Samia Halileh : <i>Birzeit University Vice President for Community Outreach</i>	
	Hans Maria Heyn : <i>Director of Konrad Adenauer Stiftung</i>	
	Jamil Salem : <i>Director of the Institute of Law</i>	
	Mahmoud Alawneh : <i>Manager of the Legislative Support Department, the Institute of Law</i>	
10:50 – 12:35	First Session	Moderator:
	Public Rights and Freedoms: Between Political Structures and Hierarchy of Laws	Firas Milhem
	<i>The Political System and Rule of Law under the Internal Political Divide.</i>	Hani Al-Masri
	<i>Reflections of the Internal Palestinian Political Split on the Exercise of Rights and Freedoms and Enforcement of Regulatory Laws in Gaza.</i>	Mohammed Abu Matar
	<i>The Rule of Law and Media: The Gaza Strip as an Example.</i>	Anwar at Tawil
	<i>The Rule of Law and Media: The West Bank as an Example.</i>	Issam Abdeen
	<i>The Rule of Law and Oversight and Accountability Tools in the Gaza Strip.</i>	Walid al Mudallal
	Rapporteur: Alaa' Hammad	
	Discussion	
12:35 – 12:45	Break	

برنامج المؤتمر

10:15 - 10:00	تسجيل الحضور	
10:45 - 10:15	الجلسة الافتتاحية	
	سامية حليلة : <i>نائب رئيس جامعة بيرزيت للشؤون المجتمعية</i>	
	هانز ماريا هين : <i>مدير مؤسسة كونراد أديناور الألمانية</i>	
	جميل سالم : <i>مدير معهد الحقوق</i>	
	محمود علاونه : <i>مدير وحدة المساندة التشريعية</i>	
12:35- 10:50	الجلسة الأولى	رئيس الجلسة:
	الحقوق والحريات العامة: بين حيافة السياسة وترزية القوانين	فiras ملحم
	<i>المنظومة السياسية وسيادة القانون في ظل فترة الانقسام السياسي.</i>	هاني المصري
	<i>تداعيات الانقسام على ممارسة الحقوق والحريات وسيادة القوانين المنظمة لها في قطاع غزة.</i>	محمد أبو مطر
	<i>سيادة القانون والإعلام "حالة قطاع غزة".</i>	أنور الطويل
	<i>سيادة القانون والإعلام "حالة الضفة الغربية".</i>	عصام عابدين
	<i>سيادة القانون وأدوات الرقابة والمساءلة في قطاع غزة.</i>	وليد المدلل
	مقرر جلسة: آلاء حماد	
	نقاش وحوار	
12:45 - 12:35	استراحة	

12:45 – 2:45

Second Session	Moderator:
Public Authorities: Between Approach to Political Split and Dichotomous Sovereignty	Yaser Al-Amouri
<i>The Legislative Process and Principle of the Rule of Law.</i>	Mahmoud Alawneh
<i>The Judicial Reality in Gaza after the Internal Palestinian Political Split and the Rule of Law</i>	Adnan al Hajjar
<i>The Judicial Reality in the West Bank and the Rule of Law.</i>	Raed Abdul Hamid
<i>Women's Access to Justice in the Gaza Strip: Challenges and Opportunities.</i>	Zeinab Al Ghuneimi
<i>The Executive Authority and the Rule of Law.</i>	Mohammed Khadher
<i>Summons-based Appearance of Individuals before Security Services.</i>	Mohammed Awadh at Tilbani
Rapporteur: Abeer Derbas	

Discussion

Lunch

Third Session :	Moderator:
Economic Legislation and Rule of Law: Approaches between Text and Context	Omar Rahhal
<i>Tax and Customs Legislation and Reality of the Rule of Law in Gaza.</i>	Nafeth al Madhoun
<i>Mechanisms of Legal Empowerment as an Entry-point to Promoting Socioeconomic Accountability.</i>	Ibrahim Abu Shammalah
<i>The Effect of Political Division on the Economic Legislation.</i>	Naser Abd Al-Kareem
<i>The General Budget and Reality of the Rule of Law in the Gaza Strip.</i>	Omar Sha'ban
Rapporteur: Razan al Barghouthi	

Discussion

Final Session
Presentation of Conference Conclusions and Recommendations

5:15 – 5:30

الجلسة الثانية	رئيس الجلسة:
السلطات العامة: بين نهج الانقسام السياسي وانقسام السيادة	ياسر عموري
العملية التشريعية ومبدأ سيادة القانون.	محمود علاونه
واقع القضاء في قطاع غزة بعد الانقسام وسيادة القانون.	عدنان الحجار
واقع القضاء في الضفة الغربية وسيادة القانون.	رائد عبد الحميد
وصول النساء للعدالة أمام القضاء في قطاع غزة: فرص وتحديات.	زينب الغنيمي
السلطة التنفيذية وسيادة القانون.	محمد خضر
مثول الأفراد أمام الجهات الأمنية بناء على أمر استدعاء.	محمد عوض التلباني
مقرر الجلسة: عيبر درباس	

نقاش وحوار

استراحة الغذاء

الجلسة الثالثة	رئيس الجلسة:
التشريعات الاقتصادية وسيادة القانون: مقاربات بين النص والواقع	عمر رحال
التشريعات الضريبية والجمركية وواقع سيادة القانون في قطاع غزة.	نافذ المدهون
آليات التمكين القانوني كمدخل لتعزيز المسائلة الاقتصادية والاجتماعية.	ابراهيم أبو شمالة
أثر الانقسام السياسي على التشريعات الاقتصادية.	نصر عبدالكريم
الموازنة العامة وواقع سيادة القانون في قطاع غزة.	عمر شعبان
مقرر الجلسة: رزان البرغوثي	

نقاش وحوار

الجلسة النهائية
عرض النتائج والتوصيات العامة للمؤتمر

02:45 - 12:45

03:45 - 02:45

05:15 - 03:45

05:30 - 05:15